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SHRI P. RAJEEVE (Kerala): Sir, I associate myself with the concern expressed 
by Shri Ali Anwar Ansari.

SHRI D. RAJA (Tamil Nadu): Sir, I also associate myself with the concern 
expressed by Shri Ali Anwar Ansari.

SHRI MD. NADIMUL HAQUE (West Bengal):  Sir, I also associate myself with 
the concern expressed by Shri Ali Anwar Ansari.

श्री के.सरी. त्यागरी (तबहार) : सर, मैं सवयं को इस तवर्य के साथ समबद्ध करिा हयू ँ।

र्ा. अतनल कुमार साहनरी (तबहार) : सर, मैं सवयं को इस तवर्य के साथ समबद्ध करिा हयू ँ।

DR. T. N. SEEMA (Kerala): Sir, I also associate myself with the concern expressed 
by Shri Ali Anwar Ansari.

SOME HON. MEMBERS:  Sir, we also associate ourselves with the concern 
expressed by Shri Ali Anwar Ansari.

Problems of Displaced People Rehabilitated in Jharia Vihar Colony,  
Dhanbad, by BCCL/CIL

श्री संजरीव कुमार (झारिंर) : महोदय, मैं आपके माधयम से सरकार का धयान धनबाद तजले में 
ससथि बेलगतड़या एव ंझतरया तवहार कॉलोनी के लोगों को तदन-प्रतितदन हो रही समसयाओं की िरफ 
आकर्र्ि करना चाहिा हयू ँ।  ये सब व ेकॉलोतनया ँ हैं, जहा ँ धनबाद तजले के बतलयापुर थाने में कोयला 
तनकालने के क्रम में लोगों को तवसथातपि करके बसाया गया था।  तनयम के अनुसार बीसीसीएल को 
इन हजारों पतरवारों की तशक्षा, तबजली, पानी व सवास्थय आतद की समुतचि वयवसथा करनी चातहए 
थी, परनिुक ऐसा कुछ नहीं हुआ।  तवसथातपि इन कॉलोतनयों में बदहाल नजदगी जीने को मजबयूर 
हैं।  वहा ँ सकयू ल एव ंप्राथतमक तचतकतसा केनद् की कोई समुतचि वयवसथा नहीं है।  वहा ँ कतरिसिान एव ं
्मशान नहीं हैं।  इस क्रम में मैं 5 माच्ट की एक हृदयतवदारक घरना का उललेि करना चाहिा हयू ँ।   
5 माच्ट को एक मजदयूर, गोपाल भयूइया ँ के 9 साल के बचचे ने उलरी-दसि की तशकायि की।  आसपास 
कोई तचतकतसा केनद् न होने के कारण उसकी मा ँ वहा ँ से 15 तकलोमीरर दयूर धनबाद में पारतलपुत् 
मेतरकल कॉलेज पहँुची, पर वहा ँ पर जयूतनयर रॉकररों ने तकसी मामयूली घरना के कारण असपिाल 
पर िाला लगा तदया था।  मा ँ अपने बेरे को लेकर दर-दर भरकिी रही, परनिु तकसी ने एक नहीं सुनी 
और बचचे ने मेतरकल कॉलेज के गेर पर ही दम िोड़ तदया। यतद बेलगतड़या कॉलोनी में बीसीसीएल 
में गुड्डू की प्राथतमक तचतकतसा की वयवसथा की जािी, िो उसकी मौि को राला जा सकिा था।

महोदय, मैं आपके सजं्ान में लाना चाहिा हयू ं, कल उस कॉलोनी में तफर से एक बचचे की 
मौि हुई है, लेतकन बीसीसीएल के अतधकिर अतधकारी कोयले की काली कमाई में वयसि हैं। इन 
अतधकातरयों की इनकम रैकस अतधकातरयों, पुतलस एव ंभ्रष्र सीबीआई अतधकातरयों के साथ साठं-
गाठं ने बीसीसीएल को भ्रष्राचार का एक अड्ा बना तदया है। हाल ही में प्रधान मंत्ी महोदय ने हजारी 
बाग में अपने बयान में कहा था तक कोयले की चोरी को बनद करने की कोतशश की जाएगी, लेतकन 
कोयले की चोरी बनद होने की बजाय बढ़िी ही जा रही है। 
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महोदय, गुड्डू की मौि के कारण कोयलाचंल में गुससे एव ंिनाव का माहौल है, हाला ंतक तवधान 
सभा ने इसकी जाचं के आदेश दे तदए हैं।  

महोदय, मैं आपके माधयम से सरकार से मागं करिा हयूं तक तजिनी भी तवसथातपि कॉलोतनया ं 
हैं, उनमें बीसीसीएल कम्टचातरयों के तलए सवचछ पानी, तबजली, कतरिसिान एव ं्मशान की वयवसथा 
जलद से जलद करनी चातहए, अनयथा बीसीसीएल के तिलाफ भयानक जन आनदोलन होगा और 
सरकार को इसका िातमयाजा भगुिना पड़ेगा। धनयवाद।

Demand for economic revival of Hindustan Shipyard Limited

DR. T. SUBBARAMI REDDY (Andhra Pradesh): Sir, I wish to bring to the notice 
of the House and the hon. Minister about the revival of Hindustan Shipyard and the 
need to take adequate steps urgently for its economic viability and to prevent it from 
making sick. 

Sir, HSY has been engaged in the shipbuilding activities and was under the 
Ministry of Shipping.  It is the first ISO-9001-Shipbuilding Company in the country; it 
is an important company.  It has been transferred to the Ministry of Defence in 2010.  
When it was under the Ministry of Shipping, it was in financial crisis and was not in a 
position even to pay salaries.  At that stage, the Ministry of Defence came forward and 
said that this shipyard has the capacity to construct sophisticated warships, submarines 
and strategic vessels for the Indian Navy and the Coast Guard.  Pending transfer, the 
HSY was directed not to take any orders of commercial ships, presumably to get the 
Yard ready for building strategic vessels.  However, no orders were placed till now. 

Now, I would like to submit that the HSY has successfully built inshore patrol 
vessels for Indian Coast Guard. It also built MV Good Day bulk carrier and 50 tonne 
Billard Pull Tugs for the Indian Navy.   It repaired 20 vessels of different types of 
Indian Navy, ONGC, Visakhapatnam Port Trust, etc.   But, still, they do not have 
sufficient orders and, I am afraid, it is likely to become sick.

The Hindustan Shipyard is equipped with huge docks, large slip-ways and 
adequate carriage.  But, still, the Yard does not get adequate orders from the Ministry 
of Defence. It appears that the Ministry of Defence is not focussing to revive the HSY 
economically.  

Recently, it has sent a fresh financial restructuring proposal to provide working 
capital which is under consideration of the Ministry of Defence.  I would, therefore, 
urge upon the Government of India to focus on this Yard, revive it by giving more 
orders and provide working capital so that thousands of workers will not become 
unemployed and the unit will not become sick.  Sir, this first prestigious Hindustan 
Shipyard should be protected by the Ministry of Defence.  Thank you. 
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